

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERER

**INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFEZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Brussels, January 1974

Social Fund Grants Approved

The Commission has approved a series of requests for grants from the European Social Fund for retraining workers. The approval was given after consultation with the Committee of the Social Fund.

The grants which are authorized under Article 4 and Article 5 of the Council Decision of 1 February 1971 amount to approximately 186 million units of account for schemes in 1973. The Commission has also authorized commitments for 1974 and 1975 amounting to approximately 74 million units of account. For details see Annex 1.

Under Article 4 the Social Fund can intervene when Community policies affect or threaten to affect the level of employment. The Council has up to the present designated two areas for such intervention, namely, the retraining of workers who leave agriculture or textiles or who need to acquire a new skill in textiles. The Commission in its Social Action Programme has proposed as a priority the opening of Article 4 of the Social Fund to migrant workers and handicapped workers. The Commission has also proposed the opening of Article 4 to workers in the shipbuilding industry.

Under Article 5, the intervention of the Social Fund aims at correcting unsatisfactory employment situations, especially in backward or declining regions and in industries affected by technical progress. Special categories such as handicapped workers, elderly workers and young workers are also eligible for aid under Article 5.

The resources available in 1973 were much less than the total amount of requests for assistance from the Social Fund. Anticipating a similar situation, the Commission has laid down guidelines which will be used in the assessment of the applications made in 1974. The Social Fund would become much more effective, the Commission believes, if it concentrated its relatively restricted means on well-defined and exemplary operations which would bring about qualitative as well as quantitative improvements in employment policy.

Basically, the new guidelines aim at encouraging projects which will anticipate and prevent possible unemployment and are complementary to programmes already decided upon without assistance from the Social Fund. Priority will also be given to operations providing the appropriate employment openings in the region of origin or to "integrated" operations facilitating the return of a migrant worker to his own region.

Old Social Fund

Activities under the Old Social Fund ceased after the New or Reformed Fund had come into operation in May 1972. Retrospective payments are still being made, however, for claims submitted under Article 125 of the EEC Treaty

.../...

for aid from the Old Social Fund. Annex 2 gives details of payments authorized in 1973. Most of the outstanding claims will be submitted and paid by the end of 1974 and the residue dealt with in 1975.

#### Studies and Pilot Experiments

The Social Fund in 1973 also helped to finance pilot experiments and studies in various parts of the Community. These dealt with such matters as new pedagogic methods for migrant workers and their instructors; programmes for the retraining of workers leaving agriculture; training of technical advisers to aid in the restructuring of the distribution network in the food trades; community development in rural areas, etc..

The total aid sanctioned for these projects in 1973 was 748,995 u.a.

**GRANTS FROM THE EUROPEAN SOCIAL FUND APPROVED IN 1973**  
(in millions of units of account)

-3

<u>Country</u>	<u>Article 4</u>		<u>Regions</u>	<u>Article 5</u>		<u>Handicapped</u>	<u>Article 4</u>	<u>TOTALS</u>	
	<u>Agriculture</u>	<u>Textiles</u>		<u>Technical Progress</u>	<u>Article 5</u>			<u>Article 4 + Article 5</u>	
Belgium	0.13	0.59	5.00	-	1.47	0.72	6.47	7.19	
Denmark	-	-	1.57	0.28	3.20	-	5.05	5.05	
German Federal Republic	9.56	-	3.96	-	6.42	9.56	10.38	19.94	
France	13.47	0.89	8.58	5.77	7.41	14.36	21.76	36.12	
Ireland	0.10	0.61	8.66	-	0.44	0.71	9.10	9.81	
Italy	-	0.04	41.56	0.43	1.70	0.04	43.69	43.73	
Luxembourg	-	-	-	-	0.04	-	0.04	0.04	
Netherlands	0.81	-	3.67	0.08	2.21	0.81	5.96	6.77	
United Kingdom	0.43	1.46	47.06	-	8.45	1.89	55.51	57.40	
Totals	24.50	3.59	120.06	6.56	31.34	28.09	157.96	186.05	

OLD SOCIAL FUND: ASSISTANCE GRANTED IN 1973  
(in units of account)

Country	A. Re-Training	Number of Recipients	B. Reinstallation	Number of Recipients	Total A + B
Belgium	1,616,219	1,474	-	-	1,616,219
Germany	34,471,354	31,702	30,370	131	34,501,724
France	7,392,767	4,251	399,314	1,828	7,792,082
Italy	15,740,819	81,871	10,402	80	15,751,222
Netherlands	1,733,631	1,030	13,002	62	1,746,634
Totals	60,954,793	120,328	453,090	2,101	61,407,884

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, janvier 1974

Approbation de concours du Fonds social

La Commission a approuvé une série de demandes de concours du Fonds social européen en vue de la rééducation professionnelle des travailleurs. L'approbation a été donnée après consultation du Comité du Fonds social.

Les concours autorisés au titre de l'article 4 et de l'article 5 de la décision du Conseil du 1er février 1971 s'élèvent à environ 186 millions d'u.c. pour des interventions en 1973. La Commission a aussi autorisé en 1974 et 1975 des engagements atteignant environ 74 millions d'u.c. Pour plus de détails, voir l'annexe 4.

Au titre de l'article 4, le Fonds social peut intervenir lorsque des politiques communautaires affectent ou menacent d'affecter le niveau de l'emploi. Jusqu'à présent, le Conseil a désigné deux domaines d'intervention de ce genre, à savoir la rééducation professionnelle des travailleurs qui quittent l'agriculture ou l'industrie textile ou qui doivent acquérir de nouvelles qualifications dans l'industrie textile. Dans son Programme d'Action Sociale, la Commission a proposé comme action prioritaire l'ouverture de l'article 4 du Fonds social en faveur des travailleurs migrants et des travailleurs handicapés. La Commission a aussi proposé l'ouverture de l'article 4 en faveur des travailleurs de l'industrie navale.

Au titre de l'article 5, l'intervention du Fonds social vise à redresser les déséquilibres de l'emploi, spécialement dans des régions en retard de développement ou en déclin et dans les industries affectées par le progrès technique. Des catégories spéciales, tels que les travailleurs handicapés, les travailleurs âgés et les jeunes travailleurs peuvent aussi bénéficier d'une aide au titre de l'article 5.

Les crédits disponibles en 1973 étaient nettement inférieurs au montant total des demandes de concours du Fonds social. Prévoyant une telle situation, la Commission a élaboré des orientations qui seront utilisées pour évaluer le montant des demandes faites en 1974. La Commission croit que le Fonds social serait beaucoup plus efficace s'il concentrait ses moyens relativement limités à des actions types, bien définies qui amélioreraient la politique de l'emploi tant sur le plan qualitatif que sur le plan quantitatif.

Les nouvelles orientations visent essentiellement à encourager des projets qui prévendraient et empêcheraient un chômage éventuel et qui sont complémentaires de programmes déjà décidés sans le concours du Fonds social. La priorité sera aussi accordée à des actions destinées à créer des possibilités d'emploi appropriées dans la région d'origine ou à des actions "intégrées" facilitant le retour du travailleur migrant dans sa propre région.

Ancien Fonds social

Les activités au titre de l'ancien Fonds social ont pris fin après l'entrée en vigueur du Fonds social rénové en mai 1972. Des paiements continuent à être effectués rétroactivement, mais concernant toutefois des demandes introduites au titre de l'article 125 du Traité de la CEE en vue d'obtenir le concours de l'ancien Fonds social. L'annexe 2 donne des détails sur les paiements autorisés en 1973. La plupart des demandes en suspens seront présentées et liquidées pour la fin de 1974, et le reste en 1975.

Etudes et expériences pilotes

Le Fonds social a aussi contribué en 1973 au financement d'expériences pilotes et d'études dans différentes régions de la Communauté. Elles portaient notamment sur les nouvelles méthodes pédagogiques pour les travailleurs migrants et leurs instructeurs; les programmes de rééducation professionnelle des travailleurs quittant l'agriculture; la formation de conseillers techniques en vue d'aider à la restructuration du réseau de distribution dans les industries alimentaires; le développement social de la communauté dans les régions rurales, etc.

Le montant total de l'aide autorisée pour ces projets en 1973 s'élevait à 748.995 u.c.

## ANNEXE 1

CONCOURS DU FONDS SOCIAL EUROPEEN APPROUVES EN 1973  
(en millions d'unités de compte)

Pays	Article 4		Article 5		T O T A U X			
	Agriculture	Textiles	Régions	Progrès technique	Handicaps	Art. 4	Art. 5	Art. 4 + Art. 5
Belgique	0,13	0,59	5,00	-	1,47	0,72	6,47	7,19
Danemark	-	-	1,57	0,28	3,20	-	5,05	5,05
Rép. Féd. allemande	9,56	-	3,96	-	6,42	9,56	10,38	19,94
France	13,47	0,89	8,58	5,77	7,41	14,36	21,76	36,12
Irlande	0,10	0,61	8,66	-	0,44	0,71	9,10	9,81
Italie	-	0,04	41,56	0,43	1,70	0,04	43,69	43,73
Luxembourg	-	-	-	-	0,04	-	0,04	0,04
Pays-Bas	0,81	-	3,67	0,08	2,21	0,81	5,96	6,77
Royaume-Uni	0,43	1,46	47,06	-	8,45	1,89	55,51	57,40
TOTAUX	24,50	3,59	120,06	6,56	31,34	28,09	157,96	186,05

**ANCIEN FONDS SOCIAL : AIDE ACCORDEE EN 1973**  
(en unités de comptes)

Pays	A. Réduction	Nombre de Bénéficiaires	B. Réinstallation	Nombre de Bénéficiaires	Total A + B
Belgique	1.616.219	1.474	-	-	1.616.219
Allemagne	34.471.354	31.702	30.370	131	34.501.724
France	7.392.767	4.251	399.314	1.828	7.792.082
Italie	15.740.819	81.871	10.402	80	15.751.222
Pays-Bas	1.733.631	1.030	13.002	62	1.746.634
<b>TOTAUX</b>	<b>60.954.793</b>	<b>120.328</b>	<b>453.090</b>	<b>2.101</b>	<b>61.407.884</b>